

Father Lawrence Anatole Walker, 1911-2000

Le Père Anatole Walker (1911-2000)

Father Lawrence Anatole Walker, who died on April 28, 2000, was born on June 8, 1911 at Côteau Station, Quebec. He was a priest of the Oblates of Mary Immaculate, and was for a time a professor and Bursar at the University of Ottawa. Always interested in philately, he had a general collection of stamps while at the same time specializing in his Canadian collections. He became known, particularly in the past 30 years, as a result of his interest in the postal history of Quebec.

Father Walker was a pioneer and a leader in recording Quebec's postal history. He was the first person to publish articles and books on postal history in a systematic fashion. In over 30 years he published more than 28 studies and compilations, including the series entitled *Philathèque* (six titles), the counties of Quebec, also grouped by larger regions (nine titles), particular postmark types (five titles), photocopies of his collections (seven titles), and his best-known work, *Les bureaux de poste du Québec*, published in 1987. In addition, he published more than 100 articles on postal history and the postmarks of Quebec in periodicals such as *Philatélie Québec* (FQP), the *Cahiers de l'Académie* (AQEP), the *Bulletin d'histoire postale et de marcophilie* (SHQP), *Reflets de la philatélie au Québec*, and the *PHSC Journal*. He was a founding member of the Société d'Histoire Postale du Québec, and until recently was a member of all the important philatelic societies of North America.

In the course of the past 30 years he participated actively in the diffusion of knowledge on postal history through his publications, by his lectures, and by his participation in local, national, and international exhibitions. He regularly took part in the exhibitions of the Lakeshore Stamp Club, in the ORAPEX national show, and in several international exhibitions, including Phillexfrance in 1989.

In 1995 he bequeathed his Quebec postal history collections, containing more than 50,000 items, to the National Archives of Canada, with the wish that they become accessible to all researchers. He has been honoured on several occasions by different philatelic organizations, including the Fédération québécoise de philatélie in 1994 and the Salon des collectionneurs de Montréal in 1995. He received the PHSC's Stan Shantz Award in 1984 for his joint authorship of the series of articles on Canadian duplex cancellations, and was named an honorary member of the Société d'Histoire Postale du Québec. He was named a Fellow of The Royal Philatelic Society of Canada hours before his death. ♣



Le Père Anatole Walker, né le 8 juin 1911 à Côteau-Station est décédé à Montréal le 28 avril 2000. Un religieux de la Congrégation des Missionnaires oblats de Marie-Immaculée, ancien professeur et trésorier de l'Université d'Ottawa, il s'est intéressé à la philatélie dès son jeune âge et poursuivait la collection de timbres en général tout en se spécialisant dans les collections du Canada. C'est surtout ces trente dernières années qui ont fait connaître le Père Walker grâce à son intérêt pour l'histoire postale québécoise.

Le Père Walker était un pionnier de l'histoire postale québécoise et un chef de file dans ce domaine. Il a été le premier à publier systématiquement des articles et des livres sur l'histoire postale. Il a publié plus de 28 études et compilations dont la série *Philathèque* (six titres), les comtés de la province de Québec et regroupés par grandes régions (neuf titres), les marques postales spécifiques (cinq titres), les photocopies de ses collections (sept titres). L'oeuvre la plus connue demeure *Les bureaux de poste du Québec*, publié en 1987. De plus, il a publié plus de 100 articles sur l'histoire postale et les marques postales du Québec dans des revues telles que *Philatélie Québec* (FQP), *les Cahiers de l'Académie* (AQEP), *le Bulletin d'histoire postale et de marcophilie* (SHQP), *Reflets de la philatélie au Québec*, et le *PHSC Journal* (PHSC). Il était membre fondateur de la Société d'Histoire Postale du Québec et membre des importantes sociétés philatéliques nord américaines.

Au cours des trente dernières années il avait participé activement à la diffusion de la connaissance de l'histoire postale par ses publications, par ses conférences et par sa participation aux expositions locales, nationales et internationales. Il a participé régulièrement aux expositions du Club philatélique Lakeshore, aux expositions nationales ORAPEX ainsi qu'à l'exposition Phillexfrance en 1989.

Ses collections sur l'histoire postale comprenaient plus de 50,000 pièces et ont été léguées aux Archives nationales du Canada en 1995. Il espérait ainsi les rendre davantage accessibles à l'ensemble des chercheurs. Il a été honoré à plusieurs reprises par différentes organisations philatéliques dont la Fédération québécoise de philatélie et le Salon des collectionneurs de Montréal en 1995. Il a reçu la plaque Stan Schantz de la Postal History Society of Canada en 1984 et a été nommé membre honoraire de la Société d'Histoire postale du Québec. Le jour de son décès, il avait été nommé Fellow de La Société royale de philatélie du Canada. ♣